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P R O T O K Ó   Nr V/08
z obrad XXI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie

z/s w Mszanowie
odbytej w dniu 27 maja 2008r.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara o godz.1000 otworzy  XXI Sesj  i po
powitaniu radnych i go ci o wiadczy , i  zgodnie z list  obecno ci w posiedzeniu
uczestniczy 12 radnych, co wobec ustawowego sk adu Rady wynosz cego 15 osób
stanowi quorum pozwalaj ce na podejmowanie prawomocnych uchwa .
Sesja odbywa a si  w wietlicy wiejskiej w Mszanowie i trwa a do godz. 1310.

Lista obecno ci stanowi za cznik nr 1.

Nieobecni radni:
- Barbara Grzywacz
- Cezary Kawiecki
- Dorota ukaszewska.

Spoza cz onków Rady w Sesji uczestniczyli:
- Wójt Roman Tr pczy ski
- Sekretarz Gminy Renata li ewska
- radca prawny Witold Lendzion
- Dyrektor Gminnego Centrum Kultury Andrzej Andrzejewski
- Kierownik Gminnej Biblioteki Publicznej Halina Kaczmarska
- Kierownika Gospodarstwa Pomocniczego przy Urz dzie Gminy Mieczys aw Wojtaszko
- z up. Kierownika Gminnego O rodka Pomocy Spo ecznej – Brygida Karczy ska

ówna ksi gowa
- Dyrektor Gminnego Zespo u O wiaty Krystyna Danielewska
- Dyrektor Szko y Podstawowej w Gwi dzinach Hanna B aszkowska
- koordynator i organizator Spotka  Samorz dowych Henryk Zagórski
- dzieci i m odzie  ze szkó  podstawowych i gimnazjów na terenie gminy wraz z
opiekunami:

Pani  Gra yn  Jonowsk  ze Szko y w Skarlinie,
Pani  Ew  Wodara ze Szko y w Tylicach,
Pani  Ma gorzat  Zawack  z Zespo u Szkó  w Jamielniku,
Pani  Joann  Mierzy sk  z Zespo u Szkó  w Bratianie,
Pani  Jolant  Pokojsk  ze Szko y w Radomnie,
Pani  Ew  Skubaja ze Szko y w Gwi dzinach.

- so tysi wymienieni w za czniku nr 2

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara poinformowa , e Sesja dzisiejsza
po czona jest z X Spotkaniami  Samorz dowymi, odbywa si  dok adnie 27 maja, w
Dzie  Samorz dowca, Przewodnicz cy Rady z  wszystkim serdeczne yczenia z tej
okazji.

Porz dek obrad:
1. Otwarcie i stwierdzenie quorum
2. Wybór sekretarza obrad.
3. Przyj cie protoko u z obrad XIX i XX Sesji Rady Gminy.
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4. Zg aszanie zmian do porz dku obrad.
5. Informacja o dzia alno ci Wójta w okresie mi dzysesyjnym.
6. Zapytania i wnioski.
7. Sprawozdanie z dzia alno ci Gospodarstwa Pomocniczego przy Urz dzie Gminy.
8. Podj cie uchwa y w sprawie zatwierdzenia taryfy za pobór wody oraz za
    odprowadzanie cieków.
9. Podj cie uchwa y w sprawie ustalenia górnych stawek op at ponoszonych
    przez w cicieli nieruchomo ci za us ugi w zakresie odbierania odpadów
    komunalnych oraz opró niania zbiorników bezodp ywowych i transportu
    nieczysto ci ciek ych na terenie gminy.
10. Odpowiedzi na zapytania i wnioski.
przerwa
11. Prezentacja „10 lat spotka  samorz dowych” Henryk Zagórski.
12. Rozpatrzenie propozycji niemieckiej firmy Luftholtz dotycz cej instalacji na terenie

gminy Nowe Miasto Lubawskie elektrowni wiatrowej.
13. Wnioski i zapytania uczestników Spotka  Samorz dowych.
14. Zamkni cie obrad Sesji.

Przebieg obrad:

Ad 1
Otwarcie nast pi o jak na wst pie niniejszego protoko u.

Ad 2
Na sekretarza obrad powo ano radnego Edmunda M drzyckiego.

Ad 3
Przyj cie protoko u z obrad XIX i XX Sesji.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara poprosi  sekretarza obrad XIX Sesji o
przedstawienie informacji o protokole.

Pan Zdzis aw Makowski poinformowa , e zapozna  si  z tre ci  protoko u z XIX Sesji i
stwierdzi , e tre  odzwierciedla przebieg obrad i wnioskowa  o jego przyj cie.

Przewodnicz cy Rady zapyta , czy s  uwagi do protoko u.

Uwag nie zg oszono.

W g osowaniu, Rada jednomy lnie przyj a protokó  z obrad XIX Sesji.

Nast pnie Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara poprosi  sekretarza obrad XX
Sesji o przedstawienie informacji o protokole.

Pan Bogdan Król poinformowa , e zapozna  si  z tre ci  protoko u z XX Sesji i
stwierdzi , e tre  odzwierciedla przebieg obrad i wnioskowa  o przeg osowanie.

Przewodnicz cy Rady zapyta , czy s  uwagi do protoko u.
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Uwag nie zg oszono.

W g osowaniu, Rada jednomy lnie przyj a protokó  z obrad XX Sesji.

Ad 4
Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zaproponowa  wykre lenie z porz dku
obrad przerwy, która zosta a uwzgl dniona w porz dku obrad.

Uwag nie zg oszono.

W g osowaniu, Rada Gminy jednomy lnie dokona a zmiany porz dku obrad.

Ad 5
Wójt przedstawi  informacj  ze swojej dzia alno ci w okresie mi dzysesyjnym:

- 24 kwietnia br. Wójt bra  udzia  w seminarium organizowanym przez Urz d
Marsza kowski w Olsztynie na temat Programu wspó pracy trans granicznej Litwa-
Polska – Federacja Rosyjska, ewentualne mo liwo ci pozyskiwania rodków
zewn trznych,
- w tym samym dniu równie  Wójt zasi ga  informacji o terminie naboru wniosków do
programu „Odnowa wsi i dziedzictwa kulturowego”, mówi si  o ko cu III kwarta u, do tej
pory gmina zrealizowa a 7 inwestycji w ramach tego programu, ostatnio zosta
zako czony remont kapitalny biblioteki w Skarlinie. Wstrzymany jest nabór do
Regionalnego Programu Operacyjnego Warmia i Mazury ze wzgl du na sprzeczno ci
prawa polskiego w zakresie ochrony rodowiska, a prawem unijnym.
- 25 kwietnia, odby  si  powiatowy happening ekologiczny, uczestniczy a Pani Dyrektor
Gminnego Zespo u O wiaty.
- 27 kwietnia, odby o si  podsumowanie memoria u bryd owego im. ks.Wróblewskiego,
turnieje odbywa y si  w marcu w Gwi dzinach,
- 29 kwietnia, Wójt bra  udzia  w posiedzeniu Zarz du Gminnego Ludowych Zespo ów
Sportowych, przewodnicz cy poszczególnych Klubów przedstawili sprawozdania. Wójt
poinformowa , e Zarz d Gminny LZS dzia a jako jedyny w powiecie nowomiejskim, w
gminie funkcjonuje 6 zespo ów pi karskich, jest 6 boisk pe nowymiarowych,
- 30 kwietnia odby o si  Walne Zgromadzenie Zwi zku Gmin Ziemi Nowomiejskiej, na
którym udzielono absolutorium Zarz dowi za wykonanie bud etu za rok 2007.
- 3 maja, w Biskupcu odby y si  powiatowe obchody Dnia Stra aka,
- 6 maja, w Kancelarii Notarialnej w I awie, Wójt podpisa  dokument w sprawie przej cia
gruntów za zad enie Polskich Kolei Pa stwowych, po zlikwidowanych torach
kolejowych na trasie Nowe Miasto Lubawskie- Zaj czkowo. Ponadto poinformowa , e
gmina przej a od PKP budynek oraz 0,90 ha gruntów (tzw. by y posterunek) w
Jamielniku.
- 7 maja dokonano przegl du technicznego budynku Szko y Podstawowej oddanej do

ytku w roku 2006 i sali gimnastycznej w roku 2007.
- 8 maja odby a si  uroczysta Sesja Rady Gminy po czona z ods oni ciem pomnika
pami ci pomordowanych mieszka ców Gry lin i okolic, w czasie II wojny wiatowej.
Sesja odbywa a si  w Gry linach.
- 9 maja podpisany zosta  aneks do umowy w sprawie remontu biblioteki w Skarlinie w
ramach projektu unijnego,
- 10 maja, Z-ca Wójta uczestniczy a w obchodach 110-lecia istnienia chóru „Harmonia”
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w Nowym Mie cie Lubawskim.
- 16 maja, Wójt bra  udzia  w obchodach 190 rocznicy powstania powiatu
nowomiejskiego,  m.in. odby o si  spotkanie samorz dowców z powiatu
nowomiejskiego z udzia em Wiceministra Administracji i Spraw Wewn trznych.
Wójt poinformowa , e gmina otrzyma a drzewko po wi cone przez Papie a Benedykta
XVI podczas wizyty w Warszawie w 2006 roku. Drzewko zostanie uroczy cie
posadzone po Sesji.
- 17 maja odby  si  festyn szkolny w Jamielniku, uczestniczy a Z-ca Wójta.
- 20 maja, odby o si  posiedzenie wszystkich Komisji Rady, zatwierdzone zosta y
materia y na dzisiejsz  Sesj .
- 21 maja, Wójt uczestniczy  w spotkaniu w Starostwie, na którym podzi kowano za
wspó prac  dotychczasowemu Komendantowi Powiatowemu Pa stwowej Stra y
Po arnej Panu Markowi Szczechowi, w zwi zku z jego awansem na Komendanta
Wojewódzkiego PSP.
- 23 maja nast pi  monta  placu zabaw w Gwi dzinach i Pustkach,
- 24 maja, gmina uczestniczy a w II Mi dzynarodowych Prezentacjach Instrumentalnych
w Nowym Mie cie Lubawskim,
- Wójt podzi kowa  wszystkim tym, którzy przyczynili si  do organizacji Gminnych Dni
Rodziny, które odby y si  25 maja br. w Gwi dzinach.
Wójt poinformowa , e w okresie od 22 kwietnia do dnia dzisiejszego wyda  6
zarz dze :
- 28.04.2008r. w sprawie nieodp atnego nabycia prawa u ytkowania wieczystego do
nieruchomo ci, oznaczonych ewidencyjnie dzia kami nr: 173 obr b Jamielnik, 238 i 273
obr b Pacó towo oraz 78 obr b Gwi dziny, gmina Nowe Miasto Lubawskie,
- 28.04.2008r. w sprawie wyboru podmiotów, którym zostanie zlecona realizacja zada
publicznych z zakresu ochrony i promocji zdrowia oraz z zakresu przeciwdzia ania
patologiom spo ecznym,
- 29.04.2008r. w sprawie sprzeda y w drodze przetargu ustnego nieograniczonego
nieruchomo ci stanowi cej w asno  gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie
(dz. 760/16 Mszanowo),
- 29.04.2008r. w sprawie udzielenia pe nomocnictwa Pani Ewelinie Tuchalskiej
Kierownikowi Gminnego O rodka Pomocy Spo ecznej w Mszanowie w zakresie
realizacji i wdra ania projektu „M odzie owy Klub Integracji Spo ecznej w Bratianie”
realizowanego w ramach Programu Operacyjnego Kapita  Ludzki 2007-2013,
- 5.05.2008r. w sprawie powo ania komisji odbioru ko cowego i przekazania do u ytku
inwestycji (remont kapitalny biblioteki w Skarlinie),
- 20.05.2008r. w sprawie powierzenia funkcji dyrektora Zespo u Szkó  im. Jana Paw a II
w Jamielniku.

W dalszej cz ci Wójt nawi za  do 18 rocznicy powstania samorz du gminnego.  27
maja 1990 roku prze ywali my wszyscy ogromne wydarzenie w ca ej Rzeczypospolitej.
Wybrali my nowe rady gmin i sejmiki samorz dowe województwa. Zdaniem Wójta
samorz dy spe niaj  swoj  rol .
Od 10 lat w Gwi dzinach odbywaj  si  Spotkania Samorz dowe, w tym roku dziesi te,
jubileuszowe. Z tej okazji na dzisiejsz  Sesj  zaprosili my m odzie , aby mog a
przyjrze  si , a nawet bra  czynny udzia  w Sesji. Wójt z  z tej okazji wszystkim
yczenia.

Ad 6
 Zapytania i wnioski.
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Radny Zbigniew Wi niewski wnioskowa  o wykoszenie poboczy przy drogach
powiatowych.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara stwierdzi , e to samo dotyczy dróg
wojewódzkich.

Radny Ireneusz Kowalski stwierdzi , e szczególnie niebezpiecznie jest wokó
przystanku w Nawrze, z którego korzysta m odzie  doje aj ca do szkó .

Radny Bogdan Król  zapyta  o realizacj  wcze niej z onego dotycz cego
zagospodarowania wysepki za rondem w Bratianie, obecnie rosn  tam chaszcze.

Radny Kazimierz Mikuczy ski przy czy  si  do wniosku o wykaszanie poboczy,
chocia  dzisiaj jad c w kierunku Nowego Dworu, kosiarka pracuje.
Ponadto radny wnioskowa  o odnowienie oznaczenia  na jezdni „przej cia dla pieszych”
w Jamielniku, skrzy owanie przy masarni w kierunku szko y lub nowego osiedla.

Ad 7
Sprawozdanie z dzia alno ci Gospodarstwa Pomocniczego przy Urz dzie Gminy.
przedstawi  Kierownik Gospodarstwa. Sprawozdanie stanowi za cznik nr 3.

Kierownik poinformowa , e Gospodarstwo jest jednostk  organizacyjn  Urz du Gminy i
zosta o powo ane przez Rad  Gminy. Przedmiotem dzia alno ci jest:
- prowadzenie gospodarki wodno- ciekowej, tj. eksploatacja uj  wodnych, stacji
wodoci gowych i sieci rozprowadzaj cych wod  do poszczególnych domów,
- eksploatacja i konserwacja sieci kanalizacyjnych i burzowych,
- przystosowanie produktów ubocznych z oczyszczalni cieków – zagospodarowanie
osadu, przystosowanie do potrzeb rolniczych lub innych,
- zaopatrywanie gminy i mieszka ców gmin o ciennych w pojemniki do gromadzenia
nieczysto ci sta ych,
- odbiór nieczysto ci p ynnych,
- administruje i zarz dza budynkami Wspólnot Mieszkaniowych.
- wykonywanie robót budowlanych  w budynkach mienia komunalnego i zewn trznych
w ró nym zakresie,
- wytwarzanie energii cieplnej i jej rozprowadzanie,
- bie ce utrzymanie dróg nieutwardzonych,
- piel gnacja zasobów le nych w lasach gminnych,
- odbiór nieczysto ci sta ych i p ynnych,
- wykonywanie us ug dla podmiotów zewn trznych.
Gospodarstwo zosta o utworzone 1 lipca 1994 roku, do tej pory nie korzysta o z adnej
dofinansowania. Utrzymuje si  z w asnych wypracowanych rodków. Bud et
Gospodarstwa na koniec roku 2007 zamkn  si  kwot  2  313 570 z . Przewidywany
bud et na rok 2008 - 1 938 500 z .

Nie zg oszono pyta  do Kierownika Gospodarstwa.

Ad 8
Podj cie uchwa y w sprawie zatwierdzenia taryfy za pobór wody oraz za odprowadzanie
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cieków. Wniosek o zatwierdzenie taryfy stanowi za cznik nr 4.

Kierownik Gospodarstwa poinformowa , e taryfy w gminie obowi zuj  przez 12
miesi cy, stawki, które proponujemy b  obowi zywa y od 1 lipca 2008 roku do 30
czerwca 2009 roku. Taryfy wchodz  w ycie na podstawie art.24 tj. Dz.U. Nr 123 poz.
858 z roku 2006, wniosek o zatwierdzenie taryfy zosta  sporz dzony zgodnie z
rozporz dzeniem.
Taryfa jest wielocz onowa, sk ada si  z ceny 1m3 wody i stawki op aty abonamentowej
niezale nie od ilo ci dostarczanej wody, p aconej bez wzgl du na rozmiar dokonanego
poboru wody lub jego ca kowitego braku, wyra onej w z otych na 1 miesi c na odbiorc .
Na terenie gminy wyst puje jedna podstawowa grupa odbiorców, s  to gospodarstwa
domowe i inni odbiorcy (zak ady przemys owe). Przy konstrukcji taryfy za wod  przyj to
za enie, e ilo  sprzedanej wody w okresie obowi zywania nowej taryfy odpowiada
ilo ci wody sprzedanej w minionym okresie rozliczeniowym tj. 12 miesi cy.
Proponujemy stawk  za 1m3 – 2,20 z . brutto i op ata abonamentow  w wysoko ci 3,-

. (brutto) za jeden miesi c.

Radna Halina Wolska poprosi a Kierownika o dodatkowe wyja nienie w tpliwo ci,
zasi ga a informacji w urz dach gmin na terenie powiatu i stwierdzi a, e na terenie
powiatu woda jest ta sza, ani eli proponuje si  u nas,  np. w Kurz tniku 2,- z . brutto, i
2,50 z . op ata abonamentowa na 3 miesi ce., w Biskupcu – 2,18 z . brutto i op ata sta a
2,87 z . na miesi c, Grodziczno – 1,93 z . woda brutto, op aty abonamentowej nie ma,
miasto Nowe Miasto Lubawskie – cena b dzie obowi zywa a od 1 czerwca – 2,50 z .
brutto i op ata abonamentowa 2,50 z . brutto. U nas proponuje si  2,20 z . prosz
porówna  z Biskupcem, Kurz tnikiem i Grodzicznem, czyli w nas najwy ej. Op ata
abonamentowa, która u nas ma wynosi  3 z . te  jest najwy sza. Gminy te te  nie
dotuj  gospodarstw. W zwi zku z tym prosi a o dodatkowe wyja nienia.

Kierownik odpowiedzia , e stawki w o ciennych gminach, o których mówi a Pani
Wolska w tej chwili obowi zuj  i b  wprowadzane nowe stawki. Je eli porównamy
stawk  obecnie obowi zuj  na terenie gminy to jest znacznie ni sza, od tych, które
obowi zuj  w o ciennych gminach. Na Komisji poinformowa em, w jakiej wysoko ci
zak ady bud etowe otrzymuj  dotacje.

Radna Halina Wolska zrozumia am, e tam podwy ki b , a u nas ju  s . Trudno
wyrokowa , e nasza stawka b dzie najni sza. W tej chwili nasza gmina proponuje
najwy sz  stawk .

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zaproponowa  nie podejmowa  tej
uchwa y na dzisiejszym posiedzeniu i zaproponowa  Radzie przyj cie wniosku o
ponowne rozpatrzenie sprawy na Komisji i podj cie uchwa y na nast pnej Sesji.

Wójt  popar  wniosek Przewodnicz cego Rady.

Radny Ireneusz Kowalski – je eli w gminie Kurz tnik woda kosztowa a 2 z ., a u nas
2,10 z . to i tak by o wi cej.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara podda  pod g osowanie wniosek o
rozpatrzenie projektu uchwa y w sprawie taryfy za wod  i cieki na nast pnej Sesji.

W g osowaniu 8 radnych g osowa o za przyj ciem wniosku, 2 radnych by o przeciw i 2
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wstrzyma o si  od g osu.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara stwierdzi , e Rada Gminy zdecydowa a
o rozpatrzeniu uchwa y na nast pnym posiedzeniu Rady.

Ad 9
Podj cie uchwa y w sprawie ustalenia górnych stawek op at ponoszonych przez

cicieli nieruchomo ci za us ugi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz
opró niania zbiorników bezodp ywowych i transportu nieczysto ci ciek ych na terenie
gminy.

Kierownik Gospodarstwa wyja ni , e górne stawki okre lone w projekcie uchwa y s
wska nikiem dla 8 firm posiadaj cych zezwolenie na wywóz nieczysto ci z terenu
gminy, e nie mog  ich przekracza . Górne stawki dotycz  jednocze nie
indywidualnych w cicieli posesji, którzy nie udokumentuj  umow  i rachunkiem
wywi zywania si  z obowi zku usuwania i unieszkodliwiania odpadów komunalnych i
opró niania zbiorników bezodp ywowych, a obowi zek ten przejmie gmina.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odczyta  projekt uchwa y.

Radny Ireneusz Kowalski – w uchwale pisze, e traci moc uchwa a nr XXXIII/157/06,
jak si  ma do tego zarz dzenie Pana Wójta nr I/2/08 z dnia 3 stycznia 2008r., które
zmienia t  uchwa  w ten sposób, e zmienia cen  wywozu nieczysto ci z 6 z . na 9 z .
oraz z 9 z . na 12 z . nie ma tu mowy o tym zarz dzeniu.

Radca prawny wyja ni , e uchwa a, która jest przedmiotem dzisiejszych obrad zmienia
uchwa  poprzedni  w tej sprawie, nie mo na myli  zarz dzenia z uchwa . Do
wy cznej  kompetencji Rady nale y ustalenie górnych stawek za wywóz mieci i
utylizacj  odpadów. Dotyczy to wszystkich firm dzia aj cych na terenie gminy. Jest to
poniek d sprzeczne z zasad  obowi zuj  w naszego ustroju, a mianowicie  to, e
rynek ustala stawki. Tu jest to ograniczenie, e Rada ustala górne stawki, których adna
firma nie mo e przekroczy . Zarz dzenie Wójta to zupe nie inna materia, tutaj Wójt
dzia a nie jako  organ administracji, tylko jako szef firmy. Ka dy szef firmy ustala koszty,
które ponosi firma podejmuj c tego rodzaju dzia alno . Tutaj Wójt ustala stawki, jakie
firma ma obowi zek pobiera , oboj tnie gdzie dzia a, w tym przypadku s  one
zró nicowane na teren gminy i poza ni . To nie ma zwi zku z uchwa , w której mówi
si  o górnych granicach, ale nie mo na przekracza  górnych stawek okre lonych dla
naszej gminy.

W g osowaniu, Rada Gminy 10 g osami za, przy 1 g osie przeciwnym i 1 g osie
wstrzymuj cym si  podj a uchwa  nr XXI/105/08 w sprawie ustalenia górnych
stawek op at ponoszonych przez w cicieli nieruchomo ci za us ugi w zakresie
odbierania odpadów komunalnych oraz opró niania zbiorników bezodp ywowych
i transportu nieczysto ci ciek ych na terenie gminy.
Uchwa a stanowi za cznik nr 4 do niniejszego protoko u.

Ad 10
Odpowiedzi na zapytania i wnioski.
Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara poinformowa , e wnioski maj
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charakter formalny i po uzgodnieniu z Wójtem zosta y przyj te.

Na tym zako czona zosta a pierwsza cz  Sesji.

Ad 11
Pan Henryk Zagórski zaprezentowa  multimedialnie histori  „10 lat Spotka
Samorz dowych”.
Inicjatorem Spotka  Samorz dowych jest pani Sekretarz Gminy Renata li ewska,
pierwsze Spotkania odby y si  w 1999 roku. Ich ide  by o przybli enie dzieciom i

odzie y samorz dno ci lokalnej, wzbudzenie patriotyzmu lokalnego, m odzie  uczy a
si  samorz dno ci szkolnej, uczy a si  rozmawia  z sob , poczucia odpowiedzialno ci
za siebie i innych. Go mi Spotka  by a m odzie  licealna, Poradnia Psychologiczno-
Pedagogiczna w Nowym Mie cie Lubawskim, Komenda Powiatowa Policji,  Sanepid,
Gazeta Nowomiejska, pedagodzy szkolni nie tylko z terenu gminy, ale równie  z miasta
Nowego Miasta Lubawskiego, historycy i kolekcjonerzy, twórcy kultury, do dzia
przy czyli si  tak e nauczyciele plastyki. Wszystko zacz o si  od formu y konkursu, I
Konkurs Wiedzy o Samorz dno ci odby  si  w bibliotece w Gwi dzinach, pó niej
zrezygnowano z tej formu y ze wzgl du na coraz wi ksz  ilo  konkursów w szko ach.
Spotkania by y po czone z gimnastyk  relaksuj  i zaj ciami plastycznymi o tematyce
zwi zanej ze Spotkaniami. Uczestnicy cz sto pracowali w grupach, podejmuj c prób
rozwi zania problemu np. z powodzi   jako mieszka cy, radni, so tysi, czy gospodarze
gminy, lub np. jak wyj  z problemu braku boiska w szkole, podejmowali równie  prób
rozwi zania problemu wandalizmu, agresji, przemocy w szkole. Uczestnicy Spotka
Samorz dowych pracowali równie  nad projektem herbu Gminy, tworzeniem stron
internetowych, planowaniem swojej pracy, zainteresowali si  równie  Uni  Europejsk .
Promowali w asn  miejscowo , szko  lub region poprzez prezentacj  postaci
historycznej lub wspó cze nie yj cej, która w istotny sposób wp ywa na miejscowo ,
na jej rozwój, grupa przedstawia a  to, co w tej miejscowo ci jest dobre, czym mo na si
pochwali , wybiera a obiekt, który rysowa a lub wykonywa a zdj cie i wszyscy
odgadywali, gdzie znajduje si  obiekt. Uczestnicy sami wymy lali problemy, by y one
pó niej losowane, eby zespo y nie rozwi zywa y problemów przez siebie
zaprojektowanych. Omawiali my tak e warunki kampanii wyborczej w szkole,
planowa y swoje kampanie wyborcze, promowa y swoje osoby na cz onka samorz du
szkolnego, zajmowa y si  równie  projektowaniem mundurków szkolnych. Odby o si
równie  spotkanie z okazji 15-lecia samorz du.
Pan Zagórski podzi kowa  wszystkim za pomoc w realizacji Spotka .

Ad 12
Rozpatrzenie propozycji niemieckiej firmy Luftholtz dotycz cej instalacji na terenie
gminy Nowe Miasto Lubawskie elektrowni wiatrowej.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zwróci  si  do dzieci i m odzie y –
uczestników Sesji  o zabieranie g osu w sprawie elektrowni wiatrowych.

Pani Jolanta Pokojska wnioskowa a, aby wypowiada  si  nie tylko na temat elektrowni
wiatrowych, ale inne tematy ogólne.

Przewodnicz cy Rady wyrazi  zgod .
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Paulina Lendzion – SP Radomno – przedstawi a problem szlaku i mostu w. Jakuba w
Radomnie. Odczyta a apel w tej sprawie, e jako przedstawiciele spo eczno ci lokalnej
wyra aj  g bokie zaniepokojenie obecn  sytuacj  w Radomnie, na tym bardzo cennym
przyrodnio obszarze, który jest symbolem ochrony przyrody w powiecie nowomiejskim,
ma miejsce dewastacja malowniczego krajobrazu radomskiego, którego niezwyk
ozdob  jest drewniany most. czy on wie  z pó wyspem. Z ostatnich publikacji wynika,

 przez ten most prowadzi droga w. Jakuba – najbardziej znany i popularny szlak
tniczy na wiecie. W tej sprawie ukaza  si  tak e artyku  w ogólnopolskiej gazecie –

Nowo ci. Rada Europy doceni a znaczenie szlaku w. Jakuba uznanego za
najwa niejszy europejski szlak kulturowy i zaapelowa a o odtworzenie wszystkich jego
nitek . Zwracamy si  z apelem o podj cie skutecznych kroków w celu budowy mostu na
terenie Radomna, b cego jednym z atrakcyjniejszych terenów rolniczych i
turystycznych w powiecie nowomiejskim. Apel podpisali uczniowie Szko y Podstawowej
w Radomnie.

Pani Jolanta Pokojska poinformowa a, e zwrócili si  z apelem do Nadle nictwa w
awie, prosimy równie  gmin , aby wspomog a nas w tych dzia aniach, bowiem ca a

atrakcja Radomna, to w nie ten pi kny drewniany most, który nadaje koloryt i
malowniczo  tej miejscowo ci. Tym bardziej, e w ostatnim czasie wie  rozbudowa a
si , przyby o wielu mieszka ców z I awy. Przekaza a radnym do przejrzenia albumy i
przewodniki przygotowane przez uczniów tutejszej Szko y.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odpowiedzia , e sprawa nie jest
prosta dlatego, e pó wysep i most nie le y w granicach administracyjnych gminy, ale
gmina  na pewno b dzie wspiera  te dzia ania w ciciela.

Dzieci ze Szko y Podstawowej w Radomnie przekaza y Panu Wójtowi podzi kowanie za
plan rozbudowy Szko y nast puj cej tre ci:
„My uczniowie Szko y Podstawowej w Radomnie  pragniemy wyrazi  ogromn  rado  z
planów rozbudowy naszej Szko y.  Mamy  nadziej , e nowa szko a umo liwi nam
efektywne, godne oraz przyjemne zdobywanie wiedzy.  Wierzymy, e wszyscy m odzi
ludzie powinni mie  zagwarantowane takie same warunki edukacji i rozwoju, cieszymy
zatem, e w niedalekiej przysz ci uczniowie Szko y Podstawowej w Radomnie
do cz  do grona uczniów zdobywaj cych wiedz   w pi knej, nowoczesnej szkole. Ca a
bra  uczniowska Szko y Podstawowej w Radomnie sk adaj  podzi kowanie dla Pana
Wójta oraz Rady Gminy za podj cie uchwa y o rozbudowie Szko y Podstawowej  w
naszej miejscowo ci”.

Wójt  podzi kowa   mieszka com Radomna za cierpliwo . Dzi ki przychylno ci
radnych poprzednich kadencji, w innych miejscowo ciach s  lepsze warunki do nauki.
Budow  szkó  rozpocz li my w 1994 roku w Tylicach ,  potem modernizacja szko y w
Skarlinie, budowa i modernizacja szko y w Jamielniku, która by a projektowana na
potrzeby szko y podstawowej, a teraz jest tam równie  gimnazjum, pó niej by  Bratian.
W naszej gminie s  dobre warunki nauki, w Radomnie inwestycja rozpocznie si  pod
koniec wakacji.

Marta Grzybowska – SP Skarlin – przeje aj c przez wie  widz , e stara remiza
stra acka jest zniszczona, mur jest zburzony i dach zarwany co stwarza zagro enie.
Nikt nie chce tego wyremontowa .

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zapyta , co ty na to.
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Marta Grzybowska odpowiedzia a, niech kto  wreszcie to naprawi.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara - to jest zniszczenie mienia, kto  t
cian  przesun . Artyku  415 Kodeksu Cywilnego mówi, e je eli kto z winy swojej

wyrz dza drugiemu szkod , powinien j  naprawi . Naprawi  ma ten kto zepsu , czy
gmina ma wszystko naprawia .

Agata Granica – Zespó  Szkó  w Jamielniku- w naszej szkole promujemy ekologiczny
styl ycia , chcieliby my mie  w szkole specjalistyczne kosze do segregacji mieci,
wiemy, e s  one bardzo drogie, ale wiemy, e gmina mog aby wyst pi  do
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony rodowiska i uzyska  dofinansowanie na ten cel.
Czy mo na na to liczy .

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zapyta , co dzieci o tym my .
Czy tylko w Jamielniku m odzie  i dzieci chc  segregowa mieci, a w innych szko ach
nie.

Wójt wyrazi  zadowolenie, e wszyscy wyra amy trosk  o stan sanitarny naszych wsi.
Poinformowa , e jest ponad 90 koszy w so ectwach, w szko ach, do segregacji mieci.
Zakupione zosta y worki do segregacji odpadów, zostan  one rozdane w cicielom
posesji i mo e nie b dzie problemu podrzucania mieci, prawdopodobnie zlikwidowane
zostan  ma o estetyczne pojemniki. Sprawa jest jeszcze do dyskusji.

Paulina Katry ska SP Radomno – zauwa yli my, e w ostatnim czasie wzros y stawki
za wywóz mieci, przez co du o mieci jest wywo onych nielegalnie, w zwi zku z tym,
czy mo na te stawki musz  by  tak wysokie, czy mo na je obni .

Wójt – pytanie na czasie, czy za wszystko ma p aci  gmina, która utrzymuje si  z
podatków.  Je eli mamy dochody, to mo emy decydowa  o przeznaczeniu wydatków i
wspólnie z Rad  wypracowa  kierunki. Pewne koszty s  sta e i ich nie unikniemy. Na
uwag  zas uguje fakt, e maj c tylko 19% dochodów w asnych w bud ecie, mo na
jeszcze inwestowa , oczywi cie przy udziale rodków zewn trznych. Realizujemy 7
zadanie w ramach programu „Odnowa wsi…”,  inwestujemy szczególnie w o wiacie,
gmina jest zwodoci gowania w 99%.

Uczennica ze Szko y w Jamielniku zg osi a problem emisji drga , która negatywnie
wp ywa na zwierz ta yj ce w pobli u elektrowni wiatrowych. Drugim problemem jest
bezpo rednie zagro enie ycia ptaków co jest zwi zane turbinami przemys owymi o
bardzo du ych gabarytach. Podczas pracy elektrowni wiatrowych istnieje
niebezpiecze stwo, e lec cy ptak maj cy na kursie lotu turbin , uderzy w ni .

Uczennica ze Szko y w Gwi dzinach, kraje, które przoduj  w rozwoju energii
wiatrowej to Niemcy i Dania. Energia produkowana przez elektrownie wiatrowe jest
energi  odnawialn . Do zalet zaliczy  mo na to, e nie zanieczyszczaj rodowiska,
poza tym jest bezp atna.
O wadach powiedzia a przedmówczyni.

Jedna z uczennic zapyta a, czy gmina posiada konkretne informacje na temat
skuteczno ci i op acalno ci budowania takiej elektrowni.  Czy b dzie to dobra
inwestycja, czy nasza gmina kontaktowa a si  w tej kwestii np. z gmin  Kisielice,
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w której istnieje taka elektrownia.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zapyta , jakie jest jej zdanie na ten
temat.

Zapytana odpowiedzia a, e warto, jedyne zagro enie dla ptaków i zwierz t.

Wójt  odpowiedzia , e firma niemiecka by a zainteresowana budow  elektrowni na
terenie gminy w okolicach Lekart  i Nowego Dworu, czynili uzgodnienia z w cicielami
gruntów, ale sprawa nie zosta a zako czona. Aktualnie zainteresowany jest jeden
mieszkaniec Bratiana.
Obawy, o których mówi y uczennice, ówcze ni radni te  wyra ali, ale gmina zyska aby
podatek od budowli.

Ariadna Turulska – gimnazjum w Bratianie - zosta  tu poruszony temat ha asu, ale
zale y to od ilo ci wiatraków.  Na pewno b  to koszty, czy gmin  na to sta  na tak
budow .

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odpowiedzia , e gmina nie
uczestniczy w kosztach budowy. W sprawie ha asu odpowiedzia , e minimalna
odleg  wiatraka od zabudowa  wynosi 500 metrów. Jest to ha as zwi zany z silnym
nat eniem szumu.

W zwi zku z tym, e wi cej osób nie zg osi o si  do dyskusji, Przewodnicz cy Rady
Gminy Miros aw Wodara zaproponowa  przej cie do punktu 13.

Ad 13
Wnioski i zapytania uczestników Spotka  Samorz dowych.

Uczennica szko y w Bratianie zapyta a, czy Bratian móg by sta  si  baz  turystyczn
poprzez budow  przystani kajakowej, wypo yczalni rowerów. Proponujemy budow
cie ki rowerowej w miejscu torów.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odpowiedzia , e jeste my w fazie
przygotowa  do rozwi zania tego problemu na terenie by ego zamku w Bratianie, o ile
gmina stanie si  jego w cicielem tego terenu, rozwa ane s  ró ne mo liwo ci
zagospodarowania, ale w tej chwili jest to teren prywatny.

Dyrektor Gminnego Centrum Kultury wyrazi  zadowolenie z powodu takich g osów
odych ludzi, bo to jakby potwierdza ca  koncepcj  wykorzystania terenów zielonych

na pole namiotowe, kampingi, przysta  kajakow , wykorzystanie resztek murów i
umacnia w przekonaniu Rad  Gminy i Wójta, e jednak warto czyni  starania.

Wójt poinformowa , e Polskie Koleje Pa stwowe do ko ca bie cego roku rozbior
tory kolejowe na odcinku Nowe Miasto Lubawskie – I awa. Tereny te po uregulowaniu
spraw w ksi gach wieczystych przez PKP, zostan  przej te przez gminy, gmina Nowe
Miasto Lubawskie ma najd szy odcinek. Wspólnie ze Starost  Powiatu
Nowomiejskiego i I awskiego rozwa ana jest mo liwo  urz dzenia w tym miejscu
cie ki rowerowej.  W realizacj  przedsi wzi cia planuje w czy  si  miasto Nowe
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Miasto Lubawskie, poza tym jest mo liwo  skorzystania z funduszy zewn trznych. Na
bazie tych gruntów zamierzamy równie  wybudowa  chodnik w Bratianie.

Joanna Godzi ska – Skarlin, zg osi a problem braku dost pu do jeziora dla
mieszka ców, proponowa a urz dzenie gminnego k pieliska lub wybudowanie basenu.

Wójt odpowiedzia , e jezioro Wieczorki w Skarlinie nie jest wydzier awione i mo e je
wykorzysta .

Agnieszka Sontowska – Zespó  Szkó  w Jamielniku – podzi kowa a na zaproszenie na
Sesj , poruszy a problem wandalizmu, uwa a, e wszelkie szkody spowodowane s
tym, e m odzie  nie ma sensownych zaj  w wolne popo udnia, rozwi za  ten problem
mo e ró nego rodzaju rozrywka, marzymy, aby w naszej wsi powsta  kort do tenisa
ziemnego oraz, aby zosta  wylany nowy beton na szkolnym boisku do pi ki koszykowej.
Prosz  o odpowied , czy nasza pro ba zostanie pozytywnie przyj ta.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara zapyta  co na to wnioskodawczyni.

Pan Henryk Zagórski – zwróci  uwag  dzieciom, e gmina pyta ich, jakie jest ich
zdanie w sprawie zg oszonego problemu. W samorz dno ci chodzi o to, eby nie tylko
zg asza  problemy, ale tak e proponowa  w asne rozwi zanie, eby nie tylko da , ale
tak e proponowa  rozwi zanie. Celem udzia u w Sesji by o zorientowanie si  o jej
przebiegu i zapoznanie si  z problemami gminy.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara – w sprawie wylania nowego betonu
na boisku, w gminie rozwa any jest pomys , aby w Jamielniku powsta o wielofunkcyjne,
ogólnodost pne boisko w ramach projektu  „ w ka dej gminie wsi pe nowymiarowe
boisko”, na którym nawierzchnia by aby ze sztucznej trawy, poniewa  sala
gimnastyczna jest zbyt ma a dla Zespo u Szkó .

Magdalena Rzymek – Zespó  Szkó  w Bratianie – zg osi a propozycj  zorganizowania
biesiady letniej w Bratianie, z której dochód by yby przeznaczony na zakup koszy do
segregacji.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odpowiedzia , e propozycja jest
wietna, kto mia by j  zorganizowa .

Uczennica odpowiedzia a, e mo e gmina.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara odpowiedzia , e w Bratianie jest ju
organizowanych sporo imprez , gmina nie organizuje imprez, aby zarabia , lecz
dostarcza  mieszka com kulturalnych wra . Przemy l to jeszcze, mo e rozwi  i
mo e znajdziesz pomocników, a gmina na pewno pomo e.

Pan Henryk Zagórski – jak rozmawiali my na wcze niejszych spotkaniach
samorz dowych, najprostsza droga wasza jest taka, aby zg osi  pomys  nauczycielowi,
lub do samorz du uczniowskiego, albo razem wybra  si  do Dyrektora Szko y, a
Dyrektor jest w kontakcie ze spo eczno ci  lokaln , radnymi i tak  drog  mo na
zg asza  pomys y, niekoniecznie od razu pyta  kiedy gmina zrobi. Ze
skonkretyzowanym pomys em mo na przyj  do gminy  i oczekiwa  wsparcia.
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Mateusz Kaczerzewski – Zespó  Szkó  w Jamielniku – zapyta , czy mo na wydzieli
plac do jazdy na deskorolkach, obecnie je  po ulicy.

Radny Kazimierz Mikuczy ski poinformowa , e aktualnie je  po nowym asfalcie
przy szkole.

Pani Jolanta Pokojska – SP Radomno – was bardzo bol  problemy typu korty,
baseny, my nie mamy nic, ani szko y, ani zaplecza. Na zaj cia przechodzimy mi dzy
budynkami, zim  równie . W tej chwili jakiekolwiek rodki powinny by  kierowane na
szko  w Radomnie.

Inna uczennica zapyta a, czy na terenie gminy s  podejmowane konkretne dzia ania
zmierzaj ce do oszcz dzania zasobów wody.  Bowiem w artykule z Dziennika z 15
maja br. pisze, e gro  nam susze, marnujemy a  25% wody, za kilkana cie lat woda

dzie towarem deficytowym. Jednym z najpowa niejszych problemów ekologicznych
w Polsce jest brak wody. Mamy jej tyle co Egipt. Gorzej jest ju  tylko w Belgii. W lepszej
sytuacji s  Grecja i Hiszpania.

Kierownik Gospodarstwa potwierdzi , e ekolodzy bij  na alarm, w naszej gminie na
razie nie ma deficytu wody pitnej. Uj cia s  zasobnymi.  W ideologii ekologów chodzi o
to, aby wod , któr  pobierzemy zwróci rodowisku, ale nieska on .

Uczennica ze szko y Podstawowej w Gwi dzinach – wnioskowa a o uporz dkowanie
parku w Gwi dzinach.

Pan So tys wsi Gwi dziny odpowiedzia , e prace zostan  przeprowadzone jesieni .

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara poinformowa , e w cicielem parku
jest  Agencja Nieruchomo ci Rolnych i ona musia a wyrazi  zgod  na przeprowadzenie
prac.

Ponadto poinformowa , e gmina bra a udzia  w konkursie LODO AMACZE 2008 i
otrzyma a Certyfikat. Kapitu a Etapu Regionalnego przyzna a gminie srebrny medal w
kategorii „pracodawca nieprzedsi biorca” za szczególn  wra liwo  spo eczn  i
odpowiedzialn  polityk  personaln  uwzgl dniaj  potrzeby osób niepe nosprawnych.
Zdaniem Kapitu y dzia alno  Urz du na polu rehabilitacji zawodowej i spo ecznej osób
niepe nosprawnych stanowi wzór godny na ladowania.

Przewodnicz cy Rady podzi kowa  dzieciom i m odzie y oraz ich opiekunom za
uczestnictwo w Sesji, wspólnie z Wójtem Gminy wr czyli im drobne upominki.

Ka da ze Szkó  uczestnicz cych w Spotkaniach Samorz dowych otrzyma a dyplom za
aktywny udzia  w Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie z okazji X-lecia Spotka
Samorz dowych oraz nagrod  ksi kow .

Pan Henryk Zagórski wr czy  podzi kowania:
- Panu Wójtowi
- Pani Sekretarz
- Pani Dyrektor Gminnego Zespo u O wiaty
za 10-letni  wspó prac   w organizacji Gminnych Spotka  Samorz dowych, za
dzielenie si  do wiadczeniem i niezawodnym wsparciem.
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 - Przewodnicz cemu Rady Gminy  za pomoc i wsparcie przy organizacji IX i X Spotka
Samorz dowych.

Wójt podzi kowa  Panu Henrykowi Zagórskiemu za inspiracj  i inicjatyw  oraz za
prowadzenie  Gminnych Spotka  Samorz dowych  w latach 1998- 2008.
Do podzi kowa  do czy a si  Pani Sekretarz.

Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw Wodara poinformowa , e po zako czeniu
obrad Sesji, w parku obok Urz du, zostanie uroczy cie posadzone drzewko, które jest
sadzonk  sosny Taborskiej, wyhodowanej w Nadle nictwie Jab onna z nasiona, które
pob ogos awi  Papie  Benedykt XVI podczas pielgrzymki do Polski w maju 2006 roku.
Po czym dzieci i m odzie  wspólnie z Pani  Sekretarz zwiedz  Urz d.

Ad 14
W zwi zku z wyczerpaniem porz dku obrad, Przewodnicz cy Rady Gminy Miros aw
Wodara zamkn  obrady XXI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w
Mszanowie.

sekretarz obrad                                                   Przewodnicz cy Rady Gminy
Edmund M drzycki                                                       Miros aw Wodara


